
Ülést tartott 
a Miniszterfanács 

Határozat a munkaverseny legjobbjainak 
kitüntetéséről — A munkaügyi helyzet 

A kormánv Tájékoztatási Hivatala közli: 
A Minisztertanács. a Szakszervezetek 

Országos Tanácsa és a KISZ KB Intéző 
Bizottsága egvüttes határozatot hozott az 
MSZMP XIII. kongresszusának és a ha-
zánk felszabadulása 40. évfordulóiának 
tiszteletére indult munkaversenvben ki-
magasló eredménveket elérő vállalatok, 
szövetkezetek és kollektívák kitüntetésé-
ről. Az MSZMP Központi Bizottsága által 
alanított 25 Kongresszusi Zászló, illetve 80 
Kongresszusi Oklevél kitüntetésben — az 
állami kitüntetésekre vonatkozó szabá-
lyok alkalmazásával — azok a kollektívák 
részesülhetnek, amelvek a munkaversenv-
ben elért eredményeik alanián emúdeiűleg 
magas állami kitüntetést is kiérdemelnek. 
A kitüntetések átadására 1986. május 1. 
alkalmából kerül sor. 

A kormány csütörtöki ülésén tudomásul 
vette az Állami Bér- és Munkaügyi Hiva-
tal elnökének táiékoztatóiát a munkaügyi 
helvzet 1984. első félévi alakulásáról. Meg-
állapította. hopv továbbra is te l jes 'körű a 
foglalkoztatottság. A vállalatok többségé-
nél a munka hatékonysága még nem iavul 
a kívánt mértékben. A néngazdaság kü-
lönböző területein a szükséges munkaerő-
átcsooortosítás az indokoltnál lassabban 
megy végbe. A keresetnövekedés — első-
sorban az énítőinarban és az iDarban — 
meghaladia a tervezettet, amit a termelés 
eddigi alakulása nem támaszt alá. Az év 
hátralevő részében erőfeszítések szüksége-
sek a teliesítménvek növelésére, a népgaz-
dasági terv céljainak megvalósítására. 

A munkaügyi helyzetről írásunk a 2. 
oldalon. 

Bányásznapi ünnepség 
Kapolyi László ipari miniszter beszéde 

A XXXIV. bányásznap al-
kalmából csütörtökön ün-
nepséget tartottak a SZOT 
budapesti központi iskolájá-
ban. Az ünnepségen részt 
vett Havasi Ferenc, az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának tagja, a Központi Bi-
zottság ti tkára és Gál 
László, a SZOT főtitkárhe-
lyettese. Jelen voltak több 
megye és budapesti kerület 
pártbizottságának, valamint 
az ágazati szakszervezetek-
nek a vezetői, képviselői. 

Az ünnepséget Kovács 
László, a Bányaipari Dolgo-
zók Szakszervezetének fő-
t i tkára nyitotta meg, kö-
szöntve a bányaipar dolgo-
zóinak jelenlevő mintegy 
300 képviselőjét, a vendége-
ket. 

Ezután Kapolyi László 
ipari miniszter mondott ün-
nepi beszédet. 

A miniszter az MSZMP 
Központi Bizottsága, az El-
nöki Tanács és a kormány 
nevében köszöntötte a ma-
gyar bányászokat, az ün-
nepség . résztvevőit. 

A bányászat helyzetéről 
és szerepéről Kapolyi Lász-
ló a következőket mondta: 
A bányaipar átfogó fejlődé-
sen megy keresztül. Az ú j 
geofizikai módszereknek, 
nyersanyagkutatási techno-
lógiáknak köszönhetően egy-
re mélyebbre sikerül beha-
tolni a földkéregbe. 

— Az egész magyar Ipar-
ban érződik a kedvezőtlen 
munkaerőhelyzet, s a bá-
nyászat ls azzal számol 

hosszabb távon, hogy mint-
egy húszezer bányásszal 
csökken a létszám. Ez eset-
ben is a megoldást alapve-
tően a gépesítés jelenti. S 
nagyon fontos, hogy a kor-
szerű gépekkel, berendezé-
sekkel dolgozó bányász 
hasznosítsa azt á sok érté-
kes szakmai tapasztalatot, 
amelyet a bányászgeneráci-
ók évszázadokon át nehéz 
körülmények között szerez-
tek. s továbbadtak a rriai 
bányásznemzedéknek — 
mondotta a miniszter. 

Ezután Kapolyi László 
kitüntetéseket adott át. 

Kovács László zárszava 
után az ipari miniszter fo-
gadást adott a résztvevők-
nek. 
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Elfeledkeztünk kissé az 
öntözésről azokban az évek-
ben. amikor bőven hullott a 
csapadék. Vagy húsz esz-
tendőn át inkább a belvíz 
okozott problémát. Az utób-
bi kétévi száragsóg azon-
ban szokatlan élességgel ve-
tette föl az öntözés dilem-
máit. a meglevő berendezé-
sek használhatóságát, e te-
vékenység gazdaságosságát, 
az öntözésben részt vevő in-
tézmények és gazdasági 
szervezetek együttműködé-
sét. Ezekről a kérdésekről 
rendeztek tanácskozást nem-
régiben Szentesen. 

— Miért pont ott? — kér-
deztük Császár Imrét, az 
ATIVIZIG üzemmérnökét. 

— A megye öntözőkapa-
citásának fele azon a vidé-
ken van. A legnagyobbak, a 
szarvaskákai és a kurcai 
öntözőrendszer, ezek egyes 
részein rekonstrukciós mun-
kákat végeztünk. Ez szűk 
keresztmetszetet okozott, 
olyan időszakban, amikor 
fokozódtak az öntözési igé-
nyek. Az állandó vízjogi en-
gedélyek mellett több gaz-
daság kért egynyaras víz-
használati lehetőséget. 

— Vagyis nem tudták ki-
elégíteni az igényeket? 

— Megkerestük az ideig-
lenes megoldásokat. Példá-
ul a Kurca-főcsatornán a 
műtárgyak mellé ezer milli-
méter átmérőjű csöveket 
raktunk le. 5 darab, egyen-
ként 500 liter per másodperc 

| kapacitású szivattyút is 
munkába állítottunk. A 
szentesdonáti öntözőfürtnél 
a nyomásközponttal "VoSt 
probléma, ott . is provizóri-
kus, ideiglenes megoldást 
alkalmaztunk, de lett víz. 
Szentes mellett. Szentlászlón 
van az ottani zöldségter-
mesztési rendszer fő termő-
területe. rendkívül fontos a 
biztonságos vízellátás. 

— Kiknek kell együttmű-
ködni, hogy lehessen öntöz-
ni? 

— Van egy cég, a Tisza-
menti Regionális Vízmű és 
Vízgazdálkodási Vállalat, 
amelyik a vízkivételi műve-

ket üzemelteti a folyók 
mentén. A vízelosztás -a te-
rületileg illetékes vízgazdál-
kodási társulatok feladata. 
Az irányítást az illetékes 
vízügyi igazgatóság, végzi/ 

— A negyedik résztvevő a 
•tsz. amelyik öntözni szeret-
ne. Vannak viták? 

— Altkor van súrlódás, ha 
több vizet igényelnek, mint 
amennyire jogosultak. De az 
is vitával jár, ha valahol 
nem korrektek. Például a 
csatorna elején több vizet 
kivesznek, mint amennyire 
az engedélyük szól. A végén 
levőknek olyankor az enge-
délyezettnél is kevesebb jut. 
Volt olyan eset. hogy ki-
ment a vízőr, beállította' a 
zsilipet, amikor elment, jött 
az agronőmus, följebb húz-
ta.- Előfordult, hosv le kel-
lett lakatolni a „tiltót". 

— Nem tudnak tehát any-
nyi vizet biztosítani, ameny-
nyi kéne? 

— ö t nappal előbb be 
kell jelenteni az öntözési 
igényt. Erre azért van szük-
ség. mert olykor 30 kilomé-
ter hosszú csatornarendsze-
ren kell végigkormányozni 
a vizet, ehhez idő kell. Rá-
adásul a csatornák zöme 
kettős hasznosítású. belvíz 
elvezetésére is használato-
sak, visszafelé kell duzzasz-
tani őket. Az öt nap külön-
ben csak törvényes lehető-
ség. lectöbb esetben 2—3 
nao alatt meg lehet kezde-
ni az. öntözést. Az agronó-
musok persze úgy -szeretnék, 
hogy bejelentik az igényt, 
és nézik az órájukat a csa-
torna. part ján, hogy mikor 
ér oda a víz. 

— Nem ez lenne a ter-
mészetes? 

— Az öntözést tervezni 
kell. Sokan még ma is tűz-
oltó jelleggel öntöznek. Le-
sík az esőt egv darabig, 
amikor nem jön. és fonnyad 
a vetés, akkor rögtön indí-
tanák a szivattyúkat. 

— Ha földuzzaszlják ti 
csatornát, és végül nincs 
szükség a vízre, mert mond-
juk. jön egy felhőszakadás. 

ez mennyibe kerül a tíz-
nek? 

— Semennyibe. Csak azért 
kell fizetnie, amit fölhasz-
nál. A párolgási és a szivár-
gási veszteséget a költség-

. v-ejés fedezi. - - , 
— Miért szorult háttérbá 

az öntözés? 
— Nem 'volt igazán kor-

szerű ú j berendezés. A ré-
giek pedig elavultak és el-
használódtak. A forgalom-
ban kapható gépek rendkí-
vül drágáké Egv MDA 500-
as szivattyú, amit a Diós-
győri Gépgyár készít, fél-
millió forintba kerül. S ak-
kor még csak szivattyú io 
van a tsz-nek, ahhoz venni 
kell csöveket, szórófejeket. 
Emelkedett a vízdíj is. úgy, 
hogy valószínűleg megala-
pozott számítások alap'ián 
mondták azt a tsz-ekben, 
hogy nem nagyon gazdasá-
gos az öntözés. 

— Van-e kiút ebből a 
helyzetből? 

— A Gazdasági Bizottság 
idén már kedvezményes ak-
ciót hirdetett öntözésre. Ak-
kor pillanatok alatt kisö-
pörték az Agrokerek udva-
ráról az öntözőberendezése-
ket. Sajnos, a szekszárdi 
Mezőgép, amelvik gyárt ilye-
neket. nem tudott megbir-
kózni a hirtelen jött igé-
nyekkel. Mégis, az akciónak 
köszönhető, hogy a megyé-
ben minden öntözhető terü-
let kapott mesterséges csa-
padékot idén. A jövőre néz-
ve pedig biztató, hogy a 
Bauer-cég gépeivel Tiszaal-
pár és Kisköre környékén 
referenciateleoet hoznak lét-
re. Ez mintegy 10 ezer hek-
táros terület, amit már vi-
lágszínvonalon öntöznek 
maid. Csongrád megyének 
ebből annvi haszna lesz, 
b«->gv 1985-tő! hozzáférhető-
vé válnak a Bauer-gépek, 
amelvek minden igénvt ki-
elégítenek Failapos költsé-
geik nem nagyobbak, mint 
a hazai gyártmányoké, bár 
drágábbak. de lényegesen 
nagyobb teljesítményre ké-
pesek. s megbízhatóbbak. 

T. I. 


